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a r m a n m e l i . i r جبهه پايداري دنبال تسويه حساب سياسي است  
تا منافع ملي   

شكايت از ظريف در مجلس
گفت وگــو

سيدهادی سيدافقهی در گفت وگو با »آرمان ملی«:     
آمريكا دوباره لبنان را به جنگ مي كشاند 

  عربستان نمی خواهد در لبنان، وارد جنگ با ايران شود

آرمان ملی: سخنگوی کمیسیون اصل 
نود مجلس در نامه ای به دکتر قالیباف، رئیس 
مجلس، از محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه 
سابق کشور بابت مشکلاتی که در اجرای برجام 
به وجود آمده است، شکایت کرده و درخواست 
نموده موارد در کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 
بررسی گردد.  البته این اتفاق مبارکی است 
که یک مدیر و مسئول دولتی بابت اعمال با 
ترک افعال خود به مردم و نمایندگان پاسخگو 
باشد و جناب ظریف و گروه های سیاسی باید از 
این شکایت استقبال کنند تا راه جهت شکایت 
از بقیه مقامات سابق و فعلی نیز باز شود. گرچه 
معلوم نیست که سایر مقامات دولتی نیز این گونه 
به جهت آنچه ترک فعل خوانده می شود مورد 
شکایت و بازخواست قرار می گیرند یا خیر؟ 
آنچه مسلم است دلواپسان که از دولت روحانی 
به انحای مختلف در مقابل ظریف درآمده اند 
امروز که قدرت اجرایی و حاکمیت یکدست 
را دراختیار دارند راحت تر می توانند اتهامات 
خود را به وزیر خارجه سابق و خوشنام کشور 
وارد کنند. اتهاماتی که بارها طی هشت سال 
گذشته نیز وارد شد اما در نهایت معلوم شد که 

از درون تهی است. 
 شکايت و اتهام 

سخنــگوی کمیسیون اصـــل نود مجلس 
اتهاماتی را متـوجه وزیرامورخارجــــه سابق 
کشور کـــرده که اگر مقداری در مورد برجام، 
صحبـت های ظریف و متن قرارداد تحقیق و 
مطالعه می کرد شاید امروز چنین شکایتی از 
ظریف به میان نمی آورد. خضریان نحستین 
اتهام ظریف را بی تفاوتی نسبت به احتمال خروج 
دولت های بعدی آمریکا از برجام ذکر کرده  و به 
نقل قولی از ظریف استناد کــرده که گفته؛ 
»رئیس جمهور هــای بعدی آمریکا نمی توانند از 
توافق خــارج شوند یا خروج آنها اثری نخواهد 
داشت.« واقعیت این است که ماهیت حقوقی 
برجام برای آقای خضریان و بسیاری از فعالان 
و مسئولان سیاسی کشور ناشناخته است. 
برجام، از نظر حقوق بین المللی هیچ گونه ارزش 
حقوقی ندارد و صرفا قطعنامه شورای امنیت 
سازمان ملل متحد، ضمانت اجرایی دارد.  دومین 
اتهام ظریف، عدم شناخت از تفاوت و اهمیت 
تحریم ها است درحالی که براساس توضیحات 
آقای خضریان به نظر می رسد خود وی، یا 
تنظیم کنندگان نامه، درک درستی از ماهیت 
تحریم ها ندارند. آقای خضریان مدعی شده 
که ظریف »تصور می کرد که با رفع تحریم های 
شورای امنیت، دیگر تحریم های آمریکا اثر 
نخواهد کرد.« در حالی که در متن برجام و 
قطعنامه ۲۲۳۱ چنین چیزی وجود ندارد. 
قطعنامه رفع تحریم، به صراحت تعهدات 
اعضای مختلف من جمله سازمان ملل، آمریکا 
و اتحادیه اروپا را ذکر کرده و رفع تحریم های 
سازمان ملل تناقض یا تضادی با رفع تحریم های 
آمریکا ندارد و این دو کاملا مستقل هستند. 
سومین اتهام ظریف هم عدم فهم از دوره های 
مختلف تحریمی و علت پیروی اروپا از آمریکا 
بوده و به زعم خضریان، به دلیل عدم شناخت 
از قانون تحریم های ایران و لیبی )ایلسا( تیم 
مذاکره کننده ایران، شرکت های اروپایی بعد 
از خروج آمریکا از برجام، بدون دادن یک ریال 
جریمه، از ایران خارج شدند. درحالی که قانون 
تحریم های ایران و لیبی )ایلسا( از سال ۲۰۰۶ 
وجود ندارد و به قانون تحریم های ایران )ایسا( 
تغییر نام داده است. طبق این قانون، هر شرکتی 
که در صنایع نفت و گاز ایران سرمایه گذاری کند 

مشمول تحریم آمریکا خواهد شد.
 نگاه کارشناسی يا تسويه حساب؟

گویــا به نظر می رسد کــــه  نگـاه برخی 
نمایندگان یا دلواپسان بیش از اینکه کارشناسی 
باشد ناشی از نگرش جریانی و مخالفت های 
گروهی است. چنانکه نگاهی به اتهامات مطرح 
شده نشان می دهد که آنچه بر اساس آن ظریف 
را متهم می کنند بیشتر به جهت ناآگاهی نسبت 
به برجام و غرض ورزی های شخصی است. 
یکی از اتهام های آقای ظریف عدم تسلط به 
متن برجام در مورد بازگشت پذیری تحریم ها 
بود: »درصورت  گفته  آقای ظریف  است. 
بازگشت پذیری، توافقات باقی خواهد ماند و 
کسی نمی تواند مانع آن شود.« آقای خضریان 
معتقد است که برگشت پذیری قطعنامه شامل 
تحریم های آمریکا و اروپا نمی شود و این نشان 
از عدم تسلط آقای ظریف است. درحالی که 
تحریم های آمریکا و اروپا براساس قطعنامه 
شورای امنیت سازمان ملل لغو شده اند وگرنه 
خود برجام هیچ گونه تعهد اجرایی برای طرفین 
ندارد و حتی به صورت رسمی و مانند یک 
معاهده، توسط وزرای خارجه کشور های عضو 
آن، امضا نشده است. آنچه مسلم است اینکه 
بخواهند  اینکه  به جای  نمایندگان  برخی 
رویکردی بر حسب منافع ملی اتخاذ کنند 
و بر همسن اساس با مسائل روبه رو شوند به 
دنبال این هستند تا منویات و موضع گیری های 
خاص خود و دیدگاه  جریانی که متعلق به آن 
هستند را پیش گرفته و طبق آن عمل کنند. 
لذا اگر به همین جهت بخواهیم نوع رویکرد 
و نگرش اینگ ونه افراد را ببینیم طرحی مثل 
محاکمه روحانی و ظریف از دیدگاه آنها چندان 
غیرمعقول و منطقی نیست. قدرمسلم این 
پرسش مطرح  است که اگر آنچه ظریف انجام 
داده اشتباه بود چرا این دولت بار ها اصرار کرده 
که به دنبال ادامه مذاکرات وین، در مسیر اجرای 

برجام به همان شکل قبلی باشد.

گزارش

آرمان ملی- عليرضا پورحسين: 
در روزهای گذشته بحرانی در لبنان 
ایجاد شد که تا ایـــن لحظه دست کم 
جان هشــت شهروند لبنانی را گرفته 
است. حادثــه زمانی شـروع شد که 
طرفداران حزب  ا... و جنبش امل تصمیم گرفتنـد در 
محکومیت تصمیم قاضی بیطار، قاضی تحقیق در پرونده 
انفجار اسکله بیروت برابر ساختمان وزارت دادگستری 
تظاهرات برگزار کنند که این قاضی برخی از رهبران 
مطرح جنبش حزب ا... و جنبش امل را درخصوص این 
انفجار متهم کرده است. معترضین به  سمت وزارت 
دادگستری حرکت کردند تا تظاهرات  برگزار کنند 
اما پیش از رسیدن به محل تجمع خود، با حملات 
تک  تیراندازان ناشناس غافلگیر شدند. حزب ا... و جنبش 
امل، افراد مسلح ناشناس را وابسته به حزب القوات 
اللبنانیه به  ریاست سمیر جعجع معرفی کرده اند. در 
ادامه بیانیه ای از سوی دو جنبش صادر شد و آنها این 
موضوع را مورد تأکید قرار دادند. رویدادی که برخی 
از کارشناسان آن را سوق دادن لبنان به سمت جنگ 
داخلی قلمداد می کنند. در راستای بررسی این مساله 
»آرمان ملی«گفت وگویی با سیدهادی سیدافقهی، کاردار 
پیشین ایران در لبنان داشته است که در ادامه می خوانید.
  بازيگران خارجی در درگيری های اخير لبنان 

نقش آفرينی کرده اند؟
اینکه در روزهای اخیر گفته شده لبنان به محل 
جدید جنگ های نیابتی ایران و عربستان بدل شده است 
نمی تواند صحت داشته باشد. زیرا طرح ریزی این تنش ها 
این بار از سوی اسرائیل و آمریکا صورت گرفته است و 
مشخصا عربستان نمی خواهد خود را وارد یک گرفتاری 
جدید کند. امروز میان ایران و عربستان مذاکرات به خوبی 
پیش می رود و مشخصا عربستان سعودی تمایلی ندارد 
تا لبنان به آشوب کشیده شود به شکلی که خود نیز در 
آن گرفتار باشد. مقدمه چینی برای ایجاد تنش در لبنان 
طرحی است که در پشت پرده آن می توان اثرات حضور 

آمریکا و اسرائیل را مشاهده کرد.
  هدف از ايجاد تنش های جديد در لبنان چيست؟

اسرائیل به هر قیمتی که شده قصد دارد تا حزب ا... 
لبنان را مهار کند. در این میان آمریکا نیز با اسرائیل 
همراه شده است. آنها به این نتیجه رسیده اند که 
نمی توانند حزب ا... لبنان را به کلی از بین ببرند و در 
همین راستا قصد دارند تا حزب ا... لبنان را خلع سلاح 
کنند. این مسیر را به آن علت انتخاب کرده اند که به 
قدرت حزب ا... لبنان پی برده اند و پس از جنگ سال 
۲۰۰۶ نیز دیگر اقدام نظامی فراگیری علیه لبنان انجام 
ندادند. امروز جنگ سیاسی، جنگ روانی، محاصره 
و ایجاد آشوب های داخلی از جمله برنامه های جدید 
علیه حزب ا... لبنان است. این رویه را با تحریم بانک های 
لبنانی آغاز کردند و در ادامه نیز به سمتی حرکت کردند 
تا لبنان با بحران سوختی مواجه شود. از درون لبنان 
نیز شیطنت هایی آغاز شده به گونه ای که نمایندگان 
حزب ا.. به جلسات دولت دعوت نمی شوند. اقدامی که 
افراد وابسته به سمیر جعجع در روزهای اخیر انجام 
دادند عملا لبنان را بار دیگر به لبه پرتگاه برد. انتظار 
می رفت که با استقرار دولت در لبنان مسائل حاد این 
کشور مدیریت شود اما حتی هنوز سپرده های مردم 
لبنان نیز در بانک ها باقی مانده و اجازه آزادسازی 
دارایی های موجود در بانک را نمی دهند. یک جریانی 
در دولت راه افتاده است که می خواهند با این اقدامات و 
با تحت فشار قرار دادن مردم، اعتراضات را بیشتر کرده 
و عملا مردم لبنان را در مقابل حزب ا... قرار دهند تا 
مردم پیگیر خلع سلاح حزب ا... شوند. به رغم این رویه، 
حزب ا... همراهی زیادی با نجیب میقاتی داشت. سازمان 
امل در این میان واسطه دولت و حزب ا... است  و تلاش 
می شود که اوضاع لبنان آرام شود اما تمام بازیگران این 
گروه ها و اشخاص نیستند. باید توجه داشت که تنش ها 
از جایی آغاز شد که برای بررسی پرونده انفجار بیروت، 
اشخاصی از جریان حزب ا... به دادگاه احضار شدند که 
اصلا هیچ نقشی در حوادث لبنان ندارند. برخی در لبنان 
در سال گذشته به دنبال این بودند که حزب ا... را عامل 
انفجار معرفی کنند اما ناکام ماندند. مجددا این تلاش ها 
آغاز شده تا از طریق قضایی، حزب ا... را زیر فشار ببرند. 
جالب است که طبق تحقیقات از این نیترات علیه دولت 
سوریه نیز استفاده شده و مواضع دولت سوریه به واسطه 
این نیترات ها هدف قرار گرفته است. مردم به احضار این 
چهره ها اعتراض داشتند که در نهایت منجر به درگیری 
شد. انبار کردن این نیترات ها در زمان سعد الحریری آغاز 

شده است اما هیچ مسئولی از دولت او احضار نمی شود.
  وضعيت سياسی لبنان در آينده به چه شکل 
خواهد بود و آيا باز هم برای فشار بر ايران، از مسير 

لبنان استفاده خواهند کرد؟
آمریکا در گذشته نیز برای ایجاد جنگ داخلی در 
لبنان طرح ریزی کرده بود و یک مرتبه نیز موفق شد که 
منجر به یک جنگ داخلی ۱5 ساله در لبنان میان بیروت 
شرقی و غربی شد. باید به سمیر جعجع اجازه ندهند که 
بار دیگر تنش ها را بیشتر کند و باید یک اتحاد داخلی 
شکل گیرد. آمریکا به دنبال خروج از خاورمیانه می خواهد 
به صورت غیرمستقیم وارد میدان شود و خاورمیانه را 
به آتش کشد. آمریکا به این علت این مسیر را انتخاب 
کرد زیرا تحریم هایی که علیه لبنان وضع شد، در حال 
شکسته شدن هستند و بحران سوخت نیز تقریبا در لبنان 
حل وفصل شد. دولت میقاتی امروز در شرایط سختی از 
نظر سیاسی قرار گرفته است و این احتمال وجود دارد که 
نتواند از زیر بار تنش اخیر خارج شود. پاسخ حزب ا... نیز 
در این میان بسیار تعیین کننده خواهد بود. امروز لبنان 
وضعیت متشنجی دارد و این وضعیت ممکن است در 
حالت هایی بدتر نیز شود. لبنان در ارتباط با ایران، سوریه، 
مصر و اردن در شرایط حساسی قرار گرفته است و باید به 

سمتی حرکت کند تا از محاصره خارج شود.

آرمان ملی- حميد شجاعی: انتخابات تمام شده، 
دولت بر سرکار و به امور جاری کشور مشغول است اما 
هنوز برخی حواشی انتخابات برای برخی برطرف نشده 
است. در این راستا اظهارات اخیر سخنگوی شورای 
نگهبان درخصوص ممنوعیت قانونی انتشار دلایل 
رد صلاحیت ها باعث شد تا بازهم بحث رد صلاحیت 
بحث بر انگیز علی لاریجانی به میان آید و وی به این 
مساله واکنش نشان دهد. رئیس سابق مجلس که اخیرا 
از قرارداد ایران و چین نیز  کناره گیری کرده است، 
خطاب به طحان نظیف گفته: »مراقب باشید در بیان 
و عمل خود به کسی ظلم نکنید، حتی به  نحو ایهام.« 
حال باید دید این مساله تا کی ادامه خواهد داشت و 
اساسا شورای نگهبان به این مساله ورود خواهد کرد یا 

مراتب به گونه دیگری پیش خواهد رفت.
  ماجرای يک رد صلاحيت

شاید اگر در دو دهه گذشته ۲ انتخابات با  حواشی 
مختلفی روبه رو بوده است بتوان از انتخابات سال 88 
و ۱4۰۰ نام برد که هر کدام مسائلی را با خود به همراه 
داشت. البته حواشی انتخابات اخیرا نه آن قدرها زیاد 
مثل 88 اما دامنه دار بود. چنان که برخی هنوز هم در 
نوع اظهار نظرها و رویکردهای خود درخصوص وضع 
جامعه، عملکرد برخی نهادها و به خصوص دولت 
گریزهایی به انتخابات ریاست جمهوری و مسائل آن 
می زنند. واقعیت این است که هنوز هم پس از گذشت  
قریب به 4 ماه از انتخابات ریاست جمهوری سال 
۱4۰۰ مسائلی برای برخی افراد هنوز حل نشده است. 

به طور مشخص برخی افراد هنوز نسبت به نوع رفتار 
شورای نگهبان درخصوص احراز صلاحیت   کاندیدای 
ریاست جمهوری معترض هستند و شائبه دارند. اینکه 
رویکرد شورای نگهبان در ردصلاحیت برخی افراد بر 
چه اساسی بوده و چرا در دوره های مختلف این نگاه 
و رویکرد نسبت به برخی افراد تغییر کرده، پرسشی 
است که همچنان در اذهان باقی مانده و پاسخی هم 
بدان داده نمی شود. ماجرا از این قرار است که پیش از 
انتخابات ریاست جمهوری سال جاری می شد حدس 
زد  که احتمال حضور چه کسانی در انتخابات می رود. 
قدرمسلم چهره هایی مثل سید ابراهیم رئیسی، علی 
لاریجانی، اسحاق جهانگیری، مسعود پزشکیان و... 
نفراتی بودند که با تمام گمانه زنی ها در انتخابات 
حاضر شده و ثبت نام کردند و این انتظار می  رفت که در 
راستای انتخاباتی پرشور و مشارکتی، شورای نگهبان 
اجازه حضور کاندیداهای مختلف را در عرصه انتخابات 
بدهد اما در حرکتی عجیب که هنوز هم برای عده ای 
جای تعجب و پرسش دارد به جز سیدابراهیم رئیسی؛ 
رئیس جمهور فعلی و مستقر، سایر افراد سرشناسی 
که احتمال رای آوری داشتند رد صلاحیت شدند. 
این درحالی است که تعجب بسیاری سیاسیون و 
رسانه ها درخصوص ردصلاحیت چهره ای همچون 
علی لاریجانی بود که اغلب در پست  های انتصابی و 
بعضا انتخابی نظام حضور داشت و حتی یک درصد 
هم انتظار نمی رفت که وی از دور انتخابات کنار برود. 
با این حال چه پیش از برگزاری انتخابات  و چه پس از 

آن علی لاریجانی ساکت ننشست و به انحای مختلف 
اعتراض خود را نسبت به روند در پیش گرفته از سوی 
شورای نگهبان نشان داد و با نامه  های متفاوت خواستار 
بازگویی دلایل ردصلاحیت خود شد اما هربار شورای 
نگهبان با این دلیل که در قانون ذکر دلیل عدم احراز 
صلاحیت نیامده از کار استنکاف ورزید. با این حال هر 
چند که روند انتخابات طبق نظر شورای نگهبان پیش 
رفت، انتخابات برگزار شد و در نهایت سید ابراهیم 
رئیسی به عنوان رئیس جمهور انتخاب شد و لاریجانی 
نیز با وجود گلایه هایش به سکوت خبری رفت تا اینکه 
چندی پیش از سمت مسئول مدیریت راهبردی 
قرارداد ایران و چین نیز کناره گیری کرد که عده ای 
این حرکت او را نیز به نحوی اعتراض به روند اخیر در 

انتخابات ریاست جمهوری مرتبط می دانند. 
  منع قانونی 

گرچه طی سال های گذشته و در مقاطع گوناگون 
هر زمان که درخصـــوص احراز صلاحیت ها و علل آن 
صحبتی به میان می آمــد کدخدایی سخنگوی سابق 
شورای نگهبان با توسل به مواد قانونی ناظر بر اینکه 
در قانون ذکر عدم دلایل ردصلاحیت نامزدها نیامده 
از ذکر دلایل این کار سر باز می زد اما به نظر می رسید 
که با روی کارآمدن سخنگوی جدید پرده از این مساله 
برداشته شود اما چنین نشد و طحان نظیف نیز روال 
سلف خود را پیش گرفت. وی در نشست خبری اخیر 
خود درباره اقدام در زمینه برداشتن مهر محرمانه از 
ردصلاحیت ها گفت: »اصلاح قانون از شورای نگهبان 

شروع نمی شود و ما در انتهای این زنجیره قرار دادیم. 
ما بارها عرض کردیم برای تمام کسانی که به عرصه 
انتخابات وارد می شوند احترام قائل هستیم و حیثیت 
آنها برایمان مهم است و نسبت به انتشار عمومی 
دلایل ردصلاحیت ها با منع قانونی روبه رو هستیم و 
از نظر دستگاه هایی که گزارش دریافت می کنیم نیز 
این گزارشات محرمانه است. ما با آقای پزشکیان نیز 
تماس گرفتیم اما ایشان مشکلی داشتند و نتوانستند 
در جلسه ای با ما شرکت کنند.« آنچه مسلم است 
اینکه طرح موضوع ممنوعیت قانونی یک بحث و اینکه 
عزمی برای این کار باشد بحث دیگری است. چرا که 
اگر عزمی برای شفاف سازی این امر وجود داشته باشد 
نهایتا می توان قانون را تغییر داد یا به گونه دیگری 

اصلاح کرد. 
   واکنش علی لاريجانی

چنـــد مدتی بود که خبـــری از علی لاریجــانی و 
کنش گری او نبود و آخرین خبر نیز به مساله استعفای 
وی از قرارداد ایران و چین باز می گشت. اما اظهارات 
اخیر سخنگوی شورای نگهبان مبنی بر محرمانه بودن 
گزارش ها درخصوص ردصلاحیت ها و منع قانونی 
انتشار آن واکنش علی لاریجانی را برانگیخت و وی طی 
یادداشتی خطاب به سخنگوی شورای نگهبان مواضع 
خود را بیان کرد. در یادداشت کوتاه علی لاریجانی؛ 
رئیس سابق مجلس آمده است: »جناب عالی، در 
مصاحبه اخیر، درباره اعلام عمومی دلایل عدم  احراز 
صلاحیت نامزدها فرمودید چنین کاری شرعاً و قانوناً 
ممکن نیست، زیرا به حیثیت افراد، که امری محترم 
است، لطمه وارد می کند. این سخن به طور کلی درست 
است. اما درباره افرادی نظیر حقیر، که خود درخواست 
علنی کردن آن  را دارم، وجاهت ندارد و مسئولیت آن 
برعهده شورای نگهبان نیست. ضمناً این گونه بیانات 
شما ابهام های دیگری نیز ایجاد می کند و شفاف کردن 
موضوع را بیش ازپیش ضروری می سازد.« وی در ادامه 
آورده است: »این مطلب درباره نهادها و دستگاه هایی 
که در این تصمیم شورا مشارکت داشته اند نیز صادق 
است. جناب عالی جوان تحصیلکرده و متدینی هستید. 
از ابتدای خدمت در نظام اسلامی، مراقب باشید در بیان 
و عمل خود به کسی ظلم نکنید، حتی به نحو ایهام.« 
این درحالی است که پیش تر سخنگوی شورای نگهبان 
درخصوص لاریجانی گفته بود: »برای همه کسانی که 
وارد انتخابات می شوند احترام قائل هستیم و موارد را 
برای خودشان اعلام می کنیم در ضمن ما استعلامات 
را از دستگاه ها می گیریم که در آن دستگاه ها هم 
محرمانه است. در عین حال توضیحات را خدمت 

ایشان گفته ایم.«

آرمان ملی - مطهره شفيعی: »دیپورت احمدی نژاد« یا »دیپورت 
نشدم، سفرم تمام شد«؟ احمدی نژاد با حاشیه همنشین است و موارد 
معدودی بوده که رئیس جمهور اسبق کشور به سفر خارجی رفته و بدون 
حاشیه بازگشته باشد. این بار نوبت سفر به دبی برای شرکت در نمایشگاه 
اکسپو بود؛ عکس های یادگاری زیادی با دختران بی حجاب خارجی 
انداخت و برخی مدعی شدند به غرفه رژیم صهیونیستی هم در این 
نمایشگاه سر زده است اما اوج این حواشی به شامگاه یکشنبه بازمی گردد 
که در ابتدا خبرگزاری فارس از دیپورت احمدی نژاد از امارات خبر داد و 
پس از آن هم یک فعال سیاسی اصولگرا به تشریح چگونگی بازگرداندن 
رئیس جمهور اسبق به کشور پرداخت اما احمدی نژاد دیپورت شدنش 
را قبول ندارد و می گوید مدت سفرش تمام شده بود!  به هر حال آنچنان 
که جهان نیوز نوشته از توئیت بازی با آنجلینا جولی، تسلیت درگذشت 
فلان رپر آمریکایی، حمایت از خوانندگی زنان و... همه جزیی از 
شیرین کاری های احمدی نژاد برای دیده شدن است و شاید داستان 
بازگشتش هم فصلی از پرونده  دیده شدن او است! مانند صبح دیروز که 
در میدان 7۲ نارمک با مردم دیدار کرد تا خودش را قهرمان معرفی کند!

 تاکيد اصولگرايان 
اصولگرایانی که روزی در صف نخست حمایت و دفاع از احمدی نژاد 
قرار داشتند، بیش از دیگران به شگردهای تبلیغاتی احمدی نژاد شناخت 
داشتند، بنابراین تحلیل دقیق تری از اقدامات او دارند و هنوز اخبارش 
را نه به عنوان یک حامی، بلکه به عنوان یک منتقد صریح دنبال می کنند 
که بر همین اساس نخستین خبر بازگرداندن احمدی نژاد به ایران را 
خبرگزاری دلواپس فارس با تیتر »احمدی نژاد مجبور به ترک امارات 
شد« در ساعت ۲۱:۲5 دقیقه شامگاه یکشنبه منتشر کرد که در متن 
این خبر آمده بود: »رئیس دولت های نهم و دهم که به امارات سفر کرده 
بود، مجبور به ترک این کشور شد و درحال بازگشت به تهران است. 
احمدی نژاد ساعت ۲۱ روزیکشنبه دبی را به مقصد تهران ترک کرد. 
گفته می شود محمود احمدی نژاد در این سفر موفق به تحقق هیچ کدام 
از اهدافش نشد.« آنچه فارس منتشر کرد نشان از اعتراض به اقدامات 
احمدی نژاد در این سفر داشت. این خبرگزاری پیش از آن هم گزارشی 

با تیتر »تلاش های احمدی نژاد برای خودنمایی ادامه دارد/ از تراژدی 
زنبیل قرمز تا نمایشگاه اکسپو« منتشر کرد که در بخشی از آن آمده 
بود: »سفر محمود احمدی نژاد به امارات آخرین  تلاش های او است 
برای زنده نگه داشتن نامی که زمانی محبوب مردم بود و اکنون چندان 
رنگی در ذهن مردم ندارد.« پس از خبر بازگشت احمدی نژاد بود که 
علی قلهکی فعال رسانه ای اصولگرا درخصوص جزئیات نیمه تمام ماندن 
سفر محمود احمدی نژاد به امارات با انتشار فیلم و عکسی از حضور او در 
فرودگاه دبی برای بازگشت به ایران در اینستاگرامش نوشت: »محمود 
احمدی نژاد در حین سفر چند روزه به امارات دیپورت شد. احمدی نژاد 
که از سفر به نمایشگاه اکسپو امارات قصد تبلیغاتی داشت و قرار بود 
چندین مصاحبه و همچنین کنفرانس خبری را برگزار کند تا بعد از 
چندین ماه سکوت، دوباره به صدر رسانه ها بازگردد، با نیمه کاره ماندن 
سفر خود به تهران بازگشت. پلیس امارات با تذکر جدی به احمدی نژاد 
به او گفته که اهل شلوغ کاری است و نمی تواند امنیت او را در این کشور 
تامین کند. پلیس امارات همچنین به تیم همراه احمدی نژاد گفته که 
نمایشگاه اکسپو جای کار سیاسی نیست و امارات تنها از برگزاری چنین 
نمایشگاه هایی به دنبال منافع مالی، توریستی و فنی آن بوده و دستور 

دیپورت احمدی نژاد را داده است. «
 احمدی نژاد تکذيب می کند

احمدی نژاد پس از بازگشت به ایران سکوت نکرد اما هیچ اشاره ای 
هم به موضوع دیپورت شدنش نکرد که از سوی رسانه ها مطرح است. او 
مانند همیشه با اعتماد به نفس از فردایی گفت که دستاوردهای سفرش 
به دبی را تشریح خواهد کرد. محمود احمدی نژاد  پس از رسیدن به 
تهران پیامی صادر کرد و نوشت که گزارش کاملی از این سفر را منتشر 
می کند. مشروح این پیام که در کانال تلگرامی دولت بهار منتشر شده 
است را در ادامه می خوانید: »همان طور که قبلا به استحضار شما رسید، 
برای شرکت در نمایشگاه اکسپو دبی، سفری داشتیم به کشور امارات. در 
ابتدا برای سه روز برنامه ریزی شده بود، بعدا دوستان بررسی کامل تری 
کردند و دیدیم که در طول سه روز نمی توانیم برنامه های پیش بینی 
شده را اجرا کنیم، در نتیجه تبدیل به سفر پنج روزه شد و الان سفر 

به پایان رسیده و در تهران در خدمت شما هستیم. من امیدوارم که در 
آینده نزدیک، گزارش کاملی از این سفر را خدمت ملت عزیز ایران تقدیم 
کنم. اهمیت نمایشگاه اکسپو، اهمیت حضور ایران، پیام ملت ایران و 
آرمان هایی که ملت ایران همیشه دنبال می کرده و ارتباط آن با اهداف 
این نمایشگاه را ان شاءا... تشریح خواهم کرد. اما در این فرصت کوتاه 
می خواهم تشکر کنم از همه ایرانی های عزیزی که در امارات حضور پیدا 
کردند، حمایت کردند، پشتیبانی کردند و تقریبا سفر را آسان کردند و 
نیازهای سفر را تامین کردند، از همه آنها تشکر می کنم.  از مردم عزیز 
امارات و دبی، ابراز احساسات آنها و اظهار علاقه آنها به ایران و این خادم 
ملت ایران، به عنوان قطره ای از اقیانوس ملت ایران، که مورد لطف مردم 
قرار گرفت، تشکر می کنم. از مسئولان مربوطه در دبی و ابوظبی که 
خوب تنظیم کردند که ما بتوانیم به راحتی در نمایشگاه حرکت کنیم و 
از غرفه ها بازدید کنیم. از مسئولان نمایشگاه که همکاری کاملی داشتند. 
از پلیس دبی و ابوظبی که همکاری کردند تا ما بتوانیم به راحتی تردد 
کنیم و سفر را به خوبی انجام بدهیم. از همه کسانی که برای موفقیت این 
سفر دعا کردند، صمیمانه تشکر می کنم. از رسانه ها که کمک کردند تا 
اهداف و برنامه های سفر منعکس شود تشکر می کنم. ان شاءا... به زودی 

گزارش کاملی را خدمت ملت عزیز عرض خواهم کرد.«
 ما را ديپورت نکردند

هیـچ فــرد یا نهاد مسئولی به تکــــذیب شرح منتشر شده درباره 
بازگشت احمدی نژاد نپرداخت و همین موضوع بر صحت ادعای تذکر 
جدی پلیس امارات به احمدی نژاد و دیپورت او را تکذیب نکردند جز 
یک نماینده مجلس که او هم همراه احمدی نژاد در دبی بود. احمد  
علیرضا  بیگی گفت: »خبر دیپورت آقای احمدی نژاد از فرودگاه 
امارات صحت ندارد، سفر ایشان 5 روزه بوده و موضوع دیپورت ایشان 
یا همراهان آقای احمدی نژاد از امارات »خبرسازی« است. البته در 
طول سفر هم یک خبر سازی کذب دیگر مانند خبر بازدید ایشان از 
غرفه رژیم اسرائیل منتشر شد که اساساً نادرست است.« این نماینده 
مجلس یازدهم یادآور شد: »تعدادی از همراهان ایشان زودتر و 
تعدادی هم همراه ایشان پس از پایان سفر به تهران آمدند. هیچ گونه 
توصیه ای از سوی مسئولان کشور امارات مبنی بر ترک این کشور به 
آقای احمدی نژاد منتقل نشده است و سفر ایشان طبق برنامه و پس 
از 5 روز به اتمام رسید.« نماینده تبریز درباره دلایل انتشار این خبر 
گفت: »انتشار این نوع خبر سازی نشان می دهد استقبال بین المللی از 
دکتر احمدی نژاد موجب نگرانی افرادی شده که خودشان یا افرادی که 
مد نظر آنهاست چنین محبوبیت بین المللی و چنین امکانی برای سفر 
ندارند. این نوع خبرسازی ها کذب بوده و در جهت انحراف افکار عمومی 

صورت می گیرد.«

»آرمان ملي« روايت مي کند:   

دعواي اصولگرايان و احمدي نژاد        
 اصولگرايان: دستاوردی جز خودنمايی نداشت   

 احمدی نژاد: دستاوردها را منتشر می کنم 

دلیل ردصلاحیت علی لاریجانی به داستان طولانی تبدیل شده 
است.  علی لاریجانی به سخنان اخیر هادی طحان نظیف سخنگوی 
شورای نگهبان واکنش نشان داد و مجدداً اعلام عمومی دلایل عدم 
احراز صلاحیت خود را خواستار شد. دیروز هم سخنگوی پیشین 
شورای نگهبان درخصوص نامه علی لاریجانی به سخنگوی شورای 
نگهبان مبنی بر اعلام عمومی دلایل عدم احراز صلاحیتش، اظهار 
کرد: به نظر من این از حقوق آقای لاریجانی است که دلایل عدم 
احراز صلاحیتش را اعلام کنند. نجات ا... ابراهیمیان با بیان اینکه 
آقای لاریجانی می توانند خودشان دلایل ردصلاحیت را اعلام 
کنند، افزود: از آنجایی که آقای لاریجانی یک شخص است نه یک 
اداره یا سازمان، علنی کردن این دلایل افشای اسناد طبقه بندی 
شده نیست. همچنین مسأله مربوط به احراز صلاحیت هم یک 
مسأله مربوط به حقوق افراد است، آقای لاریجانی می تواند دلایل 
عدم احراز صلاحیت خود را اعلام کند؛ فکر نمی کنم مهر محرمانه 

مانعی در این زمینه تلقی شود.

این روزها اخبار و شایعات زیادی درباره گشت ارشاد 
و تذکر در موضوعات فرهنگی منتشر می شود که بعضا 
ادعاهایی هم درباره برخی از آنها مطرح است. یکی از 
موضوعات قابل بحث در موضوع امر به معروف و نهی از 
منکر استفاده از خشونت است. دیروز عضو جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم  با تأکید بر اینکه خشونت هیچ وقت در 
امور امر به معروف کارگر نبوده است، گفت: حتما محبت 
و رعایت حال طرف مقابل کارگر بوده که یک وقت پیش 
مردم آبرویش را نبریم و او را خراب نکنیم. امر به معروف باید 
در شرایطی باشد که یک وقت نعوذ با... به کسی تهمت نزنیم 
و اذیت نکنیم. آیت ا... علی اکبر مسعودی خمینی افزود: 
اینها شرایطی است که امیدواریم همه جامعه ما بتواند 
عمل کند. هیچ وقت نمی شود خشونت را با خشونت درست 
کرد. خشونت را باید با راه های اخلاقی، انسانی، اجتماعی 

درست کرد. 

رستم قاسمی وزیر نفت سابق در دولت کنونی بر کرسی 
وزیر راه تکیه زده است اما هنوز ظاهرا به این جایگاه عادت 
ندارد چنانکه به انکار وعده های داده شده می پردازند مانند 
دیروز که با اشاره به وعده ساخت چهار میلیون مسکن در 
چهار سال دولت رئیسی گفت این وعده » به این معنی نیست 
که در هر سال یک میلیون واحد ساخته خواهد شد.« رستم 
قاسمی در پاسخ به سوالی، مبنی بر اینکه چرا تاکنون تکلیف 
قیمت بلیت هواپیما مشخص نشده است و ایرلاین ها بدون 
داشتن مصوبه و اختیار قانونی اقدام به افزایش نرخ پروازهای 
داخلی کرده اند، اظهار کرد: قیمت بلیت هواپیما به دلیل 
رعایت پروتکل   های بهداشتی به ویژه محدودیت پذیرش 
۶۰ درصدی مسافر در پروازهای داخلی افزایش یافته بود که 
امیدواریم با بهبود شرایط کشور از نظر شیوع ویروس کرونا 
و برداشته شدن این محدودیت بتوانیم قیمت بلیت هواپیما 

را تعدیل کنیم.

 نمی شود خشونت را
  با خشونت 
درست كرد

 رستم قاسمی 
زير قولش زد!

دلايل ردصلاحیت 
لاريجانی مهر محرمانه 

ندارد

»آرمان ملی« واکنش ها به اظهار نظر سخنگوی جوان شورای نگهبان را بررسی می کند: 

 همه حواشی 
رد صلاحیت لاریجانی

  
  علی لاريجانی: مراقب باشيد در بيان و عمل خود به کسی ظلم نکنيد

  اظهارات شما ابهام های ديگری را ايجاد می کند


